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رونمایی از راهکار جدید برای جلوگیری
 از ایجاد تورم

کارشناس اقتصاد با بیان این که باید بپذیریم در اقتصاد متغیرهای 
کان روی همدیگر اثرگذار هستند، راهکار جلوگیری از ایجاد 

تورم در کشور را تشریح کرد.
  ه��ادی حق ش��ناس در گفت وگو با تس��نیم، اظه��ار کرد: باید 
یک اصل را در اقتصاد بپذیریم؛ این که متغیرهای کان روی 
همدیگر اثرگذار هس��تند، یعنی نمی ش��ود در اقتصادی رش��د 
نقدینگی دو رقمی یا بین ۲0 تا 30 درصد باشد یا به طور میانگین 
میان مدت ۲۵ درصد باش��د اما انتظار نداش��ته باش��یم نرخ تورم 
ایجاد نشود. وی ادامه داد: یا این که رشد نقدینگی داریم تورم 
هم مثا س��ال گذش��ته ۲۶.۵ درصد بوده و انتظار داشته باشیم 
در سال بعد بقیه شاخص ها تغییر نکند. وی با بیان "نمی شود 
در اقتصادی نرخ تورم ۲۶.۵ درصد باشد یا تورم نقطه به نقطه 
مثا در فروردین ماه ۵3 درصد باشد و انتظار  داشته باشیم که 
نرخ بهره مانند سال گذشته ثابت بماند. یک سری متغیرهای 
کان اقتصادی به هم پیوسته اند که قطعا مهم ترین متغیر نرخ 
تورم اس��ت. کارش��ناس اقتصاد با بیان این که نرخ تورم متاثیر 
از سیاس��ت های پولی و مالی اس��ت در پاس��خ به این پرسش که 
اساسا چرا تورم ایجاد می شود، گفت: به این دلیل تورم ایجاد 

می شود که دولت ها درآمد ندارند، اما هزینه دارد. 

سه برابر شدن شعبات بانک هندی
 برای همکاری با ایران

تعداد شعبه های در نظر گرفته شده بانک U.C.O برای همکاری 
با ایران سه برابر شد. به گزارش ایسنا به نقل از هندو بیزینس 
لاین، آتول کومار گوئل، رئیس هیأت مدیره این بانک هندی در 
حاشیه نشست مشترک با مقامات کنفدراسیون صادر کنندگان 
هند، با اش��اره به ضرورت حفظ و ارتقای تعداد ش��عبات و مبالغ 
م��ورد نی��از برای تداوم تجارت مش��روع ب��ا ایران گفت که این 
بانک تعداد ش��عبات مجاز خود برای همکاری با ایران را از ۲۲ 
ش��عبه به ۶۷ ش��عبه افزایش داده و یک مرکز مدیریت ش��عبات 
در ش��بکه خود ایجاد خواهد کرد که احتمالًا تا ش��ش هفته ماه 

دیگر عملیاتی خواهد شد.
وی ب��ا اش��اره ب��ه رون��د کنون��ی در تجارت جهانی و مس��ائل 
بانک��ی مرتب��ط با امور تجاری گفت ک��ه دولت هند بر حمایت 
از صادرکنن��دگان تاکی��د وی��ژه ای دارد و این بانک تاش دارد 
تا صادرات به دیگر کش��ورها را تس��هیل و تأمین مالی کند. به 
گفته این مقام هندی، در حال حاضر ۱۴ بانک ایرانی در بانک 

U.C.O حساب بر حسب روپیه افتتاح کرده اند.

خبر

اقتصاد كلان

گ�روه اقتص�اد کلان: س�رانجام و پ�س از 
بح�ث های و پیگی�ری های فراوان، حذف 
یارانه پردرآمدها کلید خورد و دولت با ابلاغ 
آیین نامه ای، شناسایی و حذف سه دهک 

بالای یارانه بگیران را خواستار شد. 
به گزارش تجارت به نقل از ایلنا، بر اساس 
این آیین نامه، دولت موظف است با استفاده 
از تمامی بانک های اطاعاتی در اختیار، 
نس��بت به شناس��ایی و حذف س��ه دهک 
بالای درآمدی از فهرس��ت یارانه  بگیران 

اقدام کند. 
بر اس��اس این گ��زارش هیات وزیران در 
جلس��ه ۱۶ تیر ۱3۹۸ به پیشنهاد سازمان 
برنام��ه و بودج��ه کش��ور )ب��ا همکاری 
وزارت خانه ه��ای امور اقتصادی و دارایی، 
نف��ت، نی��رو و تعاون، کار و رفاه اجتماعی( 
و ب��ه اس��تناد بند )ب( تبص��ره )۱۴( ماده 
واح��ده قان��ون بودجه س��ال ۱3۹۸ کل 
کش��ور، آیین نامه اجرایی این تبصره را با 
هدف تعیین منابع و مصارف یارانه تصویب 

کرده است.
بر اساس این آیین نامه، دولت موظف است 
با استفاده از تمامی بانک های اطاعاتی 
در اختیار، نسبت به شناسایی و حذف سه 
ده��ک بالای درآمدی از فهرس��ت یارانه  
بگی��ران اقدام کند. این مصوبه از س��وی 
اس��حاق جهانگیری مع��اون اول رییس 

جمهوری برای اجرا اباغ شده است.
چرایی تاخیر در حذف پردرآمدها 

پروسه حذف دهک های بالای فهرست 
یارانه بگیران بسیار طولانی و با اما و اگر 
ه��ای ف��راوان همراه بود. بعد از گذش��ت 
حدود هش��ت س��ال از ش��روع پرداخت 
نقدی یارانه ها، هنوز تعداد زیادی از افراد 
متعلق به دهک های بالای جامعه، یارانه 
دریافت می کنند. سال ۹3 حسن روحانی 
از مردم خواست که هرکس که نیازی به 
دریافت یارانه ندارد از گرفتن آن انصراف 
ده��د. گرچه با این درخواس��ت عده ای از 
دریاف��ت یاران��ه انصراف دادن��د اما تعداد 
آنه��ا زیاد نبود و مردم به این درخواس��ت 
پاس��خ مثبت ندادند. همان س��ال معاون 
وزیر اقتصاد اعام کرد دولت روزانه ۱۵0 
میلیارد تومان برای یارانه ها هزینه می کند. 
این که چرا تا به حال یارانه پردرآمدها قطع 
نش��ده است پرسش��ی است که هم مردم 
و ه��م کارشناس��ان و فعالان اقتصادی و 
نماین��دگان مجل��س بارها ب��ه طرح آن 
پرداخته اند و وقتی که نتیجه ای از طرح 
سئوال خود نگرفته اند و قانع نشده اند به 
این نتیجه رسیده اند که عدم حذف یارانه 

پردرآمدها سیاسی است.  
هفته گذشته یک عضو کمیسیون انرژی 
مجلس یکی از دلایل حذف نکردن یارانه 
نقدی پردرآمدها از سوی دولت را به دلیل 

مسائل سیاسی عنوان کرده بود.
به گزارش تسنیم  علی ادیانی راد با اشاره 
به مصوبه مجلس برای حذف یارانه نقدی 

پردرآمدها، گفته بود: طبق مصوبه مجلس، 
دول��ت بایدارانه نقدی پردرآمدها را حذف 
می ک��رد، البته این مخت��ص دولت های 
یازده��م و دوازدهم نیس��ت، بلکه قانونی 
است که همه دولت  ها می بایست آن را اجرا 

می کردند، اما متأسفانه اجرا نکرده اند.
وی در تش��ریح علل حذف نکردن یارانه 
نقدی پردرآمدها از سوی دولت ها، اظهار 
داشت: با وجود اینکه مجلس مصوب کرده 
که دولت می بایست یارانه نقدی پردرآمدها 
را در جهت کاهش بار مالی خزانه عمومی 
حذف کند، اما تاکنون این امر محقق نشده 
و به نظر می رسد که دولت  ها در این موضوع 

سیاسی کاری می کنند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس اضافه کرد: 
بارها و در جلسات متعددی که با مسئولان 
س��ازمان برنامه و بودجه برای دلایل اجرا 
نک��ردن مصوبه مجل��س پیرامون حذف 
یارانه نقدی پردرآمدها داش��ته ایم، پاسخ 
قانع کنن��ده ای برای این موضوع دریافت 

نکرده ایم.
ادیان��ی راد تصری��ح کرد: معتق��دم یارانه 
نقدی پاش��نه آشیل موضوعات انتخاباتی 
بین جریانات سیاس��ی و گروه هاس��ت و 
کاندیداها نیز همواره از آن برای کس��ب 
رأی بیش��تر اس��تفاده می کنند، بنابراین با 
وعده ه��ای انتخابات��ی، پ��س از روی کار 
آمدن نیز به دلایل سیاس��ی یارانه نقدی 
پردرآمده��ا را از بیم رأی نیاوردن در دوره 

بعدی، حذف نمی کنند. عضو کمیس��یون 
انرژی مجلس در پایان، یکی از آسیب های 
ح��ذف نکردن یاران��ه نقدی پردرآمدها را 
تحمیل بار اضافی بر بودجه کشور دانست و 
خاطرنشان کرد: در صورت همراهی دولت 
ب��ا حذف یارانه نقدی پردرآمدها، می توان 
خدمات بهتری در حوزه بهداشت، درمان 
و همین طور افراد تحت پوشش نهادهای 
حمایتی، اعم از سازمان بهزیستی و کمیته 
امداد ارائه داد که دولت باید به این مسئله 

توجه بیشتری داشته باشد.
یاران�ه پردرآمده�ا و حف�ظ رای  �  

مردم
آذرماه سال گذشته نیز که موضوع پرداخت 
یاران��ه ب��ه دهک های ب��الا داغ بود یک 
اقتصاددان به بررسی علت ها و پیامدهای 
حذف نشدن یارانه ی دهک های پردر آمد 
جامع��ه می پردازد و م��ی گوید: برقراری 
سیاست توزیع یارانه ی نقدی و همچنین 
حذف نش��دن یارانه ی پردرآمدها دلایل 
سیاس��ی دارد و به خاطر از دس��ت ندادن 

رای مردم است.
حس��ین راغفر در مورد علت حذف نشدن 
یاران��ه  ی دهک ه��ای ب��الا م��ی افزاید: 
»منظ��ور از هدفمن��دی ای��ن اس��ت که 
گروه های هدف شناسایی شوند و منابع و 
یارانه ها به سمت آنها سوق داده شود. حتی 
به کس��انی که متعلق به طبقات متوس��ط 
هستند هم تعلق نمی گیرد؛ اما الان هفت 

س��ال است که پرداخت یارانه شروع شده 
و کم��اکان دولت ها به آن ادامه می دهند. 
چ��ه دولت قبل و چه دولت کنونی اهداف 
سیاسی از پرداخت یارانه ها دنبال کرده اند 
و می کنند. اگر ادامه ای هم داش��ته باش��د 
باز با اهداف سیاس��ی خواه��د بود.دولت 
دهم وقتی این سیاس��ت ها را اعمال کرد 
ب��ا هدف رای گی��ری این کار را انجام داد. 
دولت یازدهم و دوازدهم هم به دلیل اینکه 
رای منفی از مردم نگیرد یارانه ها را حذف 

نمی کند.«
پرداخ�ت یارانه به غیر مس�تحق  �  

ها
اس��تاد اقتصاد دانش��گاه الزه��را در مورد 
پیامده��ای این موضوع توضیح می دهد: 
» در سال های اول، سالی ۴۲۵00 میلیارد 
تومان هزینه ی یارانه می شد. محاسبات ما 
نشان می داد که آن سال ها حداکثر چهل 
درص��د این جمعیت اس��تحقاق دریافت 
داش��تند، این یعنی ۶0 درصد منابعی که 
پرداخت ش��ده به غیر مس��تحق پرداخت 

شده است که رقم بسیار بزرگی - ۲۵۵00 
میلیارد تومان - اس��ت که می توانس��ت 
ب��رای ایجاد اش��تغال برای میلیون ها نفر 
س��رمایه گذاری ش��ود که متاس��فانه این  
فرصت ه��ا از بی��ن رفت. ادامه ی این روند 
نیز همین مش��کات را ب��ه دنبال دارد.« 
راغفر در ادامه می افزاید: »یارانه سیستمی 
است برای حمایت از گرو ه هایی که در اثر 
سیاست های اقتصادی آسیب می خوردند 
و زیر خط فقر می روند و قرار است که مورد 
حمایت قرار بگیرند. در واقع آنها قربانیان 
سیاس��ت های اقتصادی هس��تند و برای 
جب��ران پیامدهای آن سیاس��ت ها به این 

گروه ها یارانه پرداخت می شود.
جمع بندی �  

حالا امید می رود با قطع یارانه پردرآمدها 
ش��ائبه سیاس��ی کاری در این مورد از بین 
ب��رود و نی��ز با هدایت یاران��ه این افراد به 
بخش تولید، سیاس��ت اش��تغالزایی مورد 
تاکید دولت و حاکمیت با سهولت بیشتری 

ادامه پیدا  کند.

با ابلاغ آیین نامه دولت کلید خورد؛

قطع یارانه پردرآمدها

رئی��س س��ازمان بورس و اوراق به��ادار گفت: در مورد 
واگذاری س��هام اس��تقال و پرس��پولیس با برخی از 
مشکات همراه شده ایم که اکنون با مجلس در صدد 
برطرف کردن آنها هستیم.شاپور محمدی در گفت و 
گو با ایرنا به عرضه سهام استقال و پرسپولیس در بازار 
سرمایه اشاره و بیان کرد: در این زمینه سازمان بورس و 

سازمان خصوصی سازی در حال مذاکره و همکاری 
با مجلس شورای اسامی به منظور رفع موانع موجود 
برای واگذاری سهام سرخابی ها و ورود هر چه زودتر آنها 
به بازار سرمایه هستند.وی ادامه داد: در ابتدا باید به طور 
حتم یک اصاحی در متن قانون انجام شود تا بتوان آن 
را به صورت سهامی عام در آورد از این طریق برای تعداد 

افرادی که خریدار هستند سهام ایجاد شود.رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار به زمان عرضه سهام استقال و 
پرسپولیس به بازار سرمایه اشاره و بیان کرد: زمان آن 
بستگی به نحوه اصاح قانون از سوی مجلس دارد، 
همچنین باید مشخص شود که قانونگذار به چه شکلی 

زمانبندی عرضه سهام را تعیین خواهد کرد.

مرحله نهایی فاز نخست سامانه مدیریت ریسک از 
سه شنبه ۲۵ تیرماه اجرایی می شود، بر این اساس، 
تمام مدت زمان ثبت و ارسال سفارش های مشتریان 
ش��رکت های کارگزاری از طریق س��امانه نامک، 
تحت پوشش قرار می گیرد.به گزارش سنا، محمد 
عطایی رییس مدیر نظارت بر کارگزاران س��ازمان 

بورس و اوراق بهادار با ارس��ال اباغیه، اعام کرد 
که مرحله سوم سامانه مدیریت ریسک، از سه شنبه 
۲۵ تیرماه اجرایی می ش��ود. این س��امانه با اتصال 
ب��ه نرم افزار معامات، راهکاری برای جلوگیری از 
ارسال سفارش های بدون پشتوانه است.مدیر نظارت 
بر کارگزاران ادامه داد: با توجه به مصوبه هیات مدیره 

سازمان بورس و اوراق بهادار مبنی بر عملیاتی شدن 
سامانه مزبور و تفویض اجرای زمانبندی شدن این 
سامانه به کمیته پایش ریسک بازار، این کمیته راه 
اندازی آزمایشی این سامانه از تاریخ ۹۷.0۷.۱0 اعام 
کرد که طی اباغیه شماره ۱۱0۲00۲۱۶ به اطاع 

کلیه شرکت های کارگزاری رسید. 

مذاکره با مجلس برای عرضه سهام سرخابی هاسامانه مدیریت ریسک تمام وقت می شود بورس 
www.tejaratonline.ir

افزایش ۴۰ درصدی حجم و ارزش
 مبادلات فرابورس

رش��د بیش از ۴0 درصدی حجم و ارزش مبادلات فرابورس، 
گشایش نماد یک شرکت در بازار دوم از مهم ترین رویداد های 
فرابورس در هفته سوم تیر بود.به گزارش فرابورس، رشد بیش 
از ۴0 درصدی حجم و ارزش مبادلات فرابورس ایران، گشایش 
نماد یک شرکت در بازار دوم، عرضه اولیه اسناد خزانه اسامی و 
درج یک شرکت در بازار دوم از مهم ترین رویداد های فرابورس 
ایران در هفته س��وم تیرماه بود.معامله گران در هفته منتهی به 
۲۱ تیرماه به داد وس��تد ۱0 میلیارد و ۱30 میلیون ورقه بهادار 
به ارزش ۴۷ هزار و 33۲ میلیارد ریال اقدام کردند که به رشد 
۴۷ و ۴۱ درصدی حجم و ارزش این مبادلات انجامید.شاخص 
کل فرابورس ایران که در آخرین روز کاری هفته گذش��ته در 
ارتفاع 3 هزار و ۲۱3 واحدی قرار داش��ت با ۴۱ واحد رش��د در 
پایان این هفته در س��طح 3 هزار و ۲۵۴ واحدی ایس��تاد. از این 
رو آیفکس به ترتیب بازدهی ۹ و ۴۴ درصدی را از ابتدای ماه 

و سال جاری به ثبت رساند.

رکورد شکنی پی در پی شاخص بورس
 ادامه دارد

ش��اخص بورس و اوراق بهادار تهران در بیس��ت و دومین روز 
تی��ر م��اه با رش��د بی��ش ۹۸3 واحدی به پل��ه ۲۵0 هزار و ۶0۵ 
واحدی رس��ید.به گزارش خبرگزاری میزان، ش��اخص بورس 
اوراق بهادار تهران در معامات بیس��ت و دومین روز تیر ماه با 
صعود ۹۸3 واحدی به پله ۲۵0 هزار و ۶0۵ واحدی رس��ید.در 
معامات دیروز ش��نبه تعداد ۵ هزار و ۴ س��هم اوراق بهادار به 
ارزش ۱۱ میلی��ون و ۴ ه��زار و ۸۲۴ ری��ال در بیش از 3۵۹ هزار 
نوبت معاماتی داد و س��تد ش��د.بر این اس��اس شاخص قیمت 
)وزنی-ارزش��ی( بیش از ۲۷۴ واحد، ش��اخص بازار دوم ۲۱۵۵ 
واحد، شاخص کل )هم وزن( ۶۹ واحد، شاخص قیمت )هم وزن( 
۴۷ واحد، شاخص بازار اول ۶۸0 واحد، شاخص آزاد شناور ۹0۷ 
واحد کاهش را تجربه کرد.ش��اخص فرابورس نیز در معامات 
روز ش��نبه ۲۲ تیرماه با رش��د یک واحدی به پله 3 هزار و ۲۵۶ 
واحدی رسید.در بازار فرابورس نیز تعداد یک هزار و ۹3۱ سهم 
اوراق به��ادار ب��ه ارزش ۹ میلی��ون و 3۸۱ ه��زار و ۹۱۴ ریال در 

بیش ۲۵۵ هزار نوبت معاماتی داد و ستد شد.

خبر

انتشار صورت های مالی بانک ها  با ۲ سال تاخیر!انتقاد از تداوم پرداخت حقوق های نجومیشفاف سازی ردیف های متفرقه در ساختار بودجه
عضو هیئت رییس��ه کمیس��یون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس، گفت: حدود 
۲۶ درصد بودجه  کش��ور در قالب ردیف 
های متفرقه قرار می گیرد که باید در این 
بخش در جریان اصاح س��اختار بودجه 

شفاف سازی شود.
علی قربانی در گفت وگو با خانه ملت،  با اش��اره به لزوم بررس��ی 
جامع بودجه شرکت های دولتی، گفت: یکی از بحث هایی که 
در اصاح ساختار بودجه ریزی کشور به آن توجه می شود بحث 
بودجه شرکت ها، بانک های دولتی و موسسات انتفاعی وابسته به 
دولت است که بیش از دو سوم بودجه کشور در اختیار این بخش 
ها قرار می گیرد، اما متاسفانه بودجه این شرکت ها به مجلس 

ارسال  و بدون اینکه مورد بررسی قرار گیرد مصوب می شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت:این 
وضعی��ت قابل تحمل نیس��ت که مثا در 
ف��ان س��ازمان و ی��ا اداره یک نفر حقوق 
ناچیزی بگیرد که حتی نتواند مخارج اولیه 
زندگی اش را تأمین کند، اما از طرف دیگر، 

فردی با س��اعت کاری کمتر حقوق نجومی دریافت کند.  س��یدناصر 
موسوی لارگانی در گفت  وگو با خانه ملت افزود: با وجود قانون مجلس 
برای جلوگیری از پرداخت حقوق های نجومی به افراد در دستگاه های 
دولتی، اما همچنان ش��اهد پرداخت حقوق  های بالا به افراد هس��تیم. 
وی، قطع شدن روند پرداخت حقوق های نجومی به کارکنان و مدیران 
دستگا ه ها را ضروری دانست و تصریح کرد: باید هر چه سریع تر پرداخت 
حقوق های نجومی به افراد قطع شود، در شرایط فعلی، بودجه کشور 

توان پرداخت این حقوق ها با حجم بالا را ندارد.

عضو کمیس��یون اقتص��ادی مجلس، 
گفت:دول��ت بای��د اطاع��ات مالی و 
عملکردی ش��رکت هایی که س��هام 
مدیریتی و یا س��هام اقلیت آنها متعلق 

به قوه مجریه بوده را منتشر کند.
به گزارش تجارت، علی اکبر کریمی  در گفت وگو با خانه ملت، 
در خصوص اینکه ۵ بانک بزرگ دولتی اطاعات مالی خود را 
سانس��ور می کنند، گفت: مهمترین موضوعی که می تواند در 
بهبود فضای مالی و اقتصادی کشور موثر باشد، بحث شفافیت 
اس��ت که در این راس��تا مجموعه بنگاه های اقتصادی به ویژه 
بانک ها هرچقدر ش��فافیت بیش��تری در عملکرد خود داشته و 
اطاع رس��انی دقیق تری انجام دهند واقعیت حاکم بر فضای 

عملکردی بانک ها را بهتر تبیین می کنند.
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گروه بورس: مدیرعامل بورس  کالا با اشاره به 
هدف گذاری یی برای افزایش سهم صادراتی 
ایران به عراق از پیشنهادی طرحی به مجلس 
مبنی بر طراحی پول مشترک دیجیتال برای 
تس�هیل روابط تجاری با کشورهای منطقه 

خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری بورس پرس، حامد 
س��لطانی نژاد با اش��اره ب��ه اینکه در بخش 
بین الملل ریل گذاری ها و هدف گذاری های 
خوبی در بورس  کالا انجام ش��ده به تس��نیم 
گفت: مراحل مطالعاتی برای توسعه روابط 
اقتصادی با عراق به مراحل نهایی رسیده و 
ب��ه زودی همکاری ها و روابط بورس  کالا با 

بازار این کشور توسعه پیدا خواهد کرد.
  �تشکیل بورس مشترک با عراق

وی در پاسخ به اینکه توسعه همکاری های 
تج��اری میان بورس کالا و مقامات عراقی 
عمدتا در چه بخش هایی متمرکز است،افزود: 
برنامه های مختلفی برای ایجاد زیرساخت 
تب��ادلات تج��اری طراحی ش��ده از جمله 
تش��کیل بورس مش��ترک با عراق یا ایجاد 
زیرس��اخت هایی ب��رای س��اخت انبار کالا 

حتی در این زمینه با نخست وزیر عراق هم 
مذاکراتی انجام شده است. بنابراین امیدواریم 
ب��ه  زودی یک��ی از این موضوعات به نتیجه 
برس��د.در حوزه خارج��ی اقدام های موثری 
انجام ش��ده اما توس��عه این همکاری ها به 
شکل گیری یک عزم داخلی جدی هم نیاز 
دارد. این مقام مسئول با بیان اینکه البته در 
حال حاضر موانعی هم بر سر توسعه روابط 
تجاری با عراق وجود دارد، گفت: یکی از موانع، 
نبود راهبرد مشخص برای در اختیار گرفتن 
بازارها است مثا سال جاری موانع صادراتی 
محدودیت هایی را برای توسعه روابط تجاری 
با عراق ایجاد کرد.از سوی دیگر عراق سال 
۹۸ به آرد ایران یا برخی فرآورده های نفتی 
نیاز داشت، اما در مقابل ایران هم به این کالا 
نیاز داش��ت که در نتیج��ه محدودیت های 
صادرات��ی ایجاد ش��د. در صورتی که برای 
اینکه بتوانیم یک بازار را در اختیار بگیریم باید 
برنامه بلندمدت و مستمری برای صادرات 

محصولات داشته باشیم.
  �نقش سیاست گذاری های داخلی

اینک��ه  ب��ه  اش��اره  ب��ا  س��لطانی نژاد 

سیاس��ت گذاری های داخل��ی برای تنظیم 
بازار هم روی این موضوعات اثرگذار است، 
ادامه داد: نکته دیگری که به عنوان یک مانع 
صادراتی مخالف توسعه روابط تجاری عمل 
می کند، بحث قیمت گذاری و اعمال سیاست 
تثبیت قیمت ها اس��ت. در واقع محصولات 
باید در داخل به نحوی قیمت گذاری شود که 
صادرات رانت تلقی نش��ود مثا سال جاری 
همین الگو در مورد صادرات گندم و شکر در 

ایران حاکم بود و صادرات این دو محصول 
به دلیل قیمت گذاری مشمول رانت می شد.

  �ظرفیت ه�ای ب�ورس کالا ب�رای 
افزایش سهم صادراتی ایران به عراق

س��لطانی نژاد با بیان اینکه ارزش صادرات 
ایران به عراق در س��ال گذش��ته به ۸ میلیارد 
دلار رس��ید در خصوص نقش بورس  کالا 
برای افزایش سهم صادراتی ایران به عراق 
گفت: بورس  کالا به غیر از محصولاتی مانند 

حامل ه��ای انرژی، گاز و برق این توانایی را 
دارد که بس��تر صادرات س��ایر محصولات 
را بصورت اس��تاندارد ش��ده به عراق فراهم 
کند. وی افزود: البته این کار مستلزم برخی 
همکاری ها در داخل و نیازمند آن است که در 
درجه اول محدودیت ها رفع شود و در مرحله 
بع��دی راهبردهای مقرراتی برای توس��عه 
صادرات شکل بگیرد تا بتوانیم بازار صادراتی 
مستمری داشته باشیم. در این رابطه هم به 
سیاستگذاری دائمی و هم به سیاستگذاری 

عملی در حوزه قیمت گذاری نیاز داریم.
  �صادرات نیازمند استمرار عرضه

این مقام مسئول با اشاره به اینکه قیمت گذاری 
در بازار داخلی توجیه صادرات را از بین می برد 
و ص��ادرات را به توزیع رانت تبدیل می کند، 
گف��ت: یکی از مش��کات کنونی در بحث 
صادرات، موضوع استمرار عرضه است. برای 
اینکه بتوانیم بازار کشوری را تصاحب کنیم 
باید سیستم عرضه استمرار داشته باشد، چون 
وقتی صادرات و عرضه کالاهای صادراتی 
مستمر نیست، قادر نیستیم ارکان بازار را در 
اختیار بگیریم به همین دلیل باید سیاس��ت 

تجاری مش��خص باشد یعنی باید تصمیم 
بگیری��م آی��ا می خواهیم مث��ا در بازار مرغ 
عراق حضور داش��ته باشیم یا خیر؟ وقتی در 
بازاری ممنوعیت صادراتی ایجاد می ش��ود، 
این استمرار عرضه از بین می رود و در نتیجه 
بازار آن کشور را از دست می دهیم. سلطانی 
ن��ژاد درخص��وص اهمیت و توجه به تنظیم 
بازار داخلی اس��ت نیز گفت: متوجه هستیم 
که بازار داخلی از اهمیت بسیار زیادی برخوردار 
است اما باید مشخص شود در شرایطی که 
اقتص��اد به مناب��ع ارزی جایگزین نفت نیاز 
دارد آیا صادرات هم مهم اس��ت یا خیر؟باید 
توجه کنیم منافع بازار صادراتی هم بصورت 
غیرمس��تقیم به مردم بازمی گردد، بنابراین 
باید به گونه ای عمل کنیم که در کنار تامین 
نیازه��ای داخل��ی، بازارهای صادراتی را هم 
توس��عه بدهیم. به عنوان مثال از اواخر سال 
گذشته تا اوایل سال جاری شرایطی به وجود 
آمده بود که رفته رفته در حال به دست آوردن 
سهم مناسبی از بازار مرغ عراق بودیم، اما این 
موفقیت به دلیل ممنوعیت های صادراتی از 

دست رفت.

مدیرعامل بورس کالا خبر داد:

 راه اندازی بورس مشترک  ایران و عراق در دست بررسی

با هدف مهارت آموزی و توسعه كسب و كار صورت پذيرفت؛

انعقاد تفاهم نامه فنی و حرفه ای با شبكه آموزش صدا و سيما
به منظور استفاده بهینه از ظرفیتهای موجود و تواناییهای مهارتی و 
آموزشی در سطح کشور با رویکرد ایجاد فرهنگ نهضت "هر ایرانی 
یک مهارت" بین شبکه هفت سیما )آموزش( و سازمان آموزش فنی 

و حرفه ای کشور تفاهم نامه مشترک منعقد شد.
به گزارش روزنامه تجارت، این تفاهم نامه را آقای دکتر مسعود احمدی 
افزادی بعنوان مدیر شبکه و رئیس ستاد مهارت سیما و از سوی دیگر 
آقای دکتر سلیمان پاک سرشت به عنوان معاون وزیر و رئیس سازمان 
فنی و حرفه ای کشور امضا و مبادله نموده که به صورت چند جانبه تهیه 

و طرفین را متعهد و ملزم به همکاری مشترک می نماید. 
در ای��ن مراس��م دکت��ر احمدی افزادی گفت: گف��ت: ما در دوره جدید 
فعالیت های ش��بکه آموزش از یک ش��بکه آموزش��ی صرف به شبکه 
مهارتی تغییر رویه دادیم. رس��انه ملی در رأس آن س��یمای جمهوری 
اسامی ایران محور فعالیت های خودش را به مهارت محوری تغییر داد. 
البته برای این منظور بررسی های بسیاری کردیم تا به این رسیدیم که 

نسل جوان ما در پی کسب مهارت و میل و رغبت به آن است.
در ادامه دکتر پاک سرشت در مورد موضوع تفاهم نامه گفت: خوشحالیم 

که این اتفاق در آستانه هفته ملی مهارت می افتد. از رسانه ملی بخاطر 
توجه ویژه ای که به مهارت آموزی داشته تشکر می کنم.

وی افزود: ورود صدا و سیما در موضوع مهارت آموزی به ارتقای این 
امر کمک ش��ایانی می کند و با توجه به ش��رایط و فضایی که پیرامون 
مهارت آموزی به وجود آمده اس��ت دلگرم ش��ده ایم و حس می کنیم 

می توانیم موفق تر عمل کنیم.
در برهه ای، از امر مهارت آموزی غافل شدیم و اکنون خانواده ها دچار 
سرگشتگی هستند که فرزندشان چه مهارتی بیاموزند. باید در این امر 

هدف گذاری شود.
پاک سرشت افزود: برخی مشاغل درحال کمرنگ شدن و فراموش 
شدن هستند و باید آن ها و همچنین سنت استاد، شاگردی را احیا کنیم. 
یک جریان بین المللی برای مهارت آموزی شکل گرفته است و ما هم 

نباید از این امر غافل شویم.


